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Проблемы истории Ереванского ханства во второй половины XVIII века по 

персидским документам Матенадарана 
 

Диссертация на соискание ученой степени кандидата исторических наук по 

специальности 07.00.05 “Историография, источниковедение”. 

 

Защита состоится 7-го мая 2019 г., в 1400 на заседании специализированного 

совета Истории Армении 004 ВАК РА при Институте Истории Нациальной 

Академи Наук (0019, Ереван, пр. Маршала Баграмяна 24/4). 
 

РЕЗЮМЕ 

 

Настоящее исследование посвящено изучению истории Ереванского 

ханства во второй половине XVIII века на основе персидских документов 

Матенадарана.  

Некоторые из этих документов были изучены впервые, сведения и данные 

этих документов позволяют более пространно и глубинно изучить такие 

вопросы истории Ереванского ханства, как экономическая система региона, 

роль, права и обязанности армян, а так же  политико-правовое и экономическое 

состояние Святого Престола Эчмиадзина под властью ханов Еревана, проблемы 

вызванные правонарушениями местных мусульманских влиятельных деятелей и 

механизмы урегулирования этих проблем,  демографические процессы в 

ханстве, геополитические процессы в Закавказье  и роль Ереванского ханства в 

них, внешняя политика ереванских ханов.  

Диссертация состоит из предисловия, четырёх глав, заключения списка 

использованных источников и литературы, а также  из приложения.  

В предисловии представлена актуальность темы, научно-практическая 

новизна и значение, цель и задачи исследования, методология написания 

работы, обзор источников и уровень изученности. 

Первая глава-«Лингвистические, стилистические и структурно-

содержательные особенности персоязычных документов Матенадарана по 

истории Ереванского ханства во второй половине XVIII века»» состоит из 2-х 

параграфов, в которых описаны особенности структуры и стилистики 

персидских документов-грамот, писем, связанных с изучением данной темы, 

содержательные особенности документов привлеченных к работе в качестве 

источников. 

Вторая глава - «Административная и экономическая структура Ереванского 

ханства» состоит из 3-х параграфов. В первом параграфе исследуется 

информация источников о границах и административного деления ханства. Во 

втором параграфе  изучены и выявлены демографические изменения в ханстве 
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на основе данных, полученных из источников, а также доля армян в ханстве по 

сравнению с другими национальностями, проживающими в ханстве. 

Исследована ложная информация об этническом составе ханства, 

представленная в азербайджанской историографии, в которой отстутсвуют 

реальные обоснования. В третьем параграфе исследуются налоговая система 

ханства, типы земельных участков, земляные участки отведенные 

Эчмиадзинскому монастырю по приказу иранских правителей, права монастыря 

на них. 

Третья глава - «Политическая ситуация в Ереванском ханстве и вокруг него 

в 1750-1770-х гг»  состоит из трех параграфов. В первом парагафе обсуждаются 

политические события упомянутого периода в Закавказье, борьба между Азат 

ханом и Ираклием II за преобладание над Ереванским ханством. Во втором 

параграфе исследуются отношения  Хусейна Али хана с властями России, 

Турции и Грузии, а также его роль в российско-грузино-турецких отношениях. 

Третий посвящен изучению отдельных вопросов касающихся  взаимоотношений 

двух правителей. Ереванский хан, являясь налогоплательщиком грузинского 

царя, регулярно избегал выплаты налогов. В этой главе рассмотрены и показаны 

мотивы, способы уклонения от выплаты налогов, геополитические предпосылки 

и последствия вторжений Ираклия II в Ереванское ханство. 

Четвёртая глава - «Ереванское ханство в 1780-х годах», состоит из двух 

параграфов. В первом параграфе рассмотрена борьба за трон в Иране после 

смерти Керим хана и отношения кандидатов на престол с российскими 

властями. На основе персидской переписки ханов, выявлены новые факты и 

нюансы в российско-иранских отношениях, а также в политике, проводимой 

иранскими и российскими властями в отношении Ереванского ханства. Во 

втором параграфе рассматривается политика властей Турции, России и Грузии 

по отношению Ереванского ханства после заключения Георгиевского 

соглашения и их борьба за преобладание над ним.  
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The Issues of History of Yerevan Khanate in the Second Half of the XVIII Century 

according to the Persian Documentaries of Matenadaran 

 

Dissertation for the degree of Doctor of History on the specialization of 
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The defense of the dissertation will be held on May 7, 2019, 1400 at the session of 

the Specialized Council 004 on Armenian History of SCC RA by the Institute of History 

of the National Academy of Sciences of RA (0019, Yerevan, Marshal Baghramyan Ave 

24/4). 

 

SUMMARY 

The dissertation examines and covers the issues of the history of the second half 

of the XVIII century in Yerevan Khanate, using Persian documentaries in 

Matenadaran as a basis for the source material. Some of these documents have been 

studied for the first time and the information and data presented in them have 

allowed the author to study many problems and various issues of the history of 

Yerevan khanate more thoroughly. The problems investigated in the research are: the 

economic system of region; the rights and duties of the Armenians and the 

Echmiadzin Monastery under the rule of Iranian khans of Yerevan; problems caused 

by local Muslim officials and the mechanism of their regulation; demographic 

processes in the khanate; geopolitical processes in Transcaucasia and the role of 

Yerevan khanate in it; Yerevan khans’ external policy. 

The thesis consists of the introduction, four chapters, conclusion, bibliography 

and appendix. 

The introduction introduces the relevance of the topic, the purpose and 

objectives of the thesis, the methodology of writing the work, scientific novelty, the 

theory of sources and literature. 

The first chapter is divided into two subchapters. There presented the 

definitions of the Persian documentaries, i.e decrees, structure, and writing related to 

the study of the subject, the content peculiarities of the documents.  

The second chapter of the thesis consists of three subchapters. In the first 

subchapter we have examined and presented the information of the sources on the 

boundaries and administrative division of the khanate. In this part the data of the 

sources on the ruling system and the administrative apparatus of the khanate are also 

investigated. 
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In the second subchapter the demographic changes in the Khanate and the 

proportion of Armenians as compared with that of the foreigners have been studied 

and presented with the help of the data of the sources. We also touched upon the fake 

information and approaches presented in the Azerbaijani historiography on the 

khanate population, revealing its falseness and lack of realistic justification. 

In the third subchapter the khanate's tax system, the land tenure forms, the 

land plots allocated to the Echmiadzin Monastery by Iranian rulers’ decrees, the 

monastery's rights over them, the economic relations of the state and the Echmiadzin 

Monastery, the cases and methods of acquisition and expropriation of lands owned by 

monasteries are studied. 

The third chapter consists of three subchapters. 

 The first subchapter discusses and covers political events of the above-

mentioned period in the Transcaucasia, the struggle between Azat Khan and 

Heraclius II for Yerevan, as well as the policies of Russian and Ottoman authorities in 

the Transcaucasia. 

The second subchapter presents the relations of Yerevan Hussein Ali Khan with 

the Russian, Turkish and Georgian authorities, as well as the khanate’s role in the 

Russian-Georgian-Turkish relations. 

The third chapter is dedicated to the the study of certain aspects of the 

relationship between the two rulers. The khan of Yerevan, being the subject of the 

Georgian king, regularly avoided the payment of taxes, which was sometimes 

followed by Heraclius II’s punitive invasions to Yerevan. In this subchapter we 

examine and cover the motives, ways to avoid taxation, the geopolitical preconditions 

and consequences of the Georgian King's invasions of Yerevan. 

 The fourth chapter consists of two subchapters. 

The first subchapter reviews the struggle for the throne in Iran after the death 

of Kerim Khan and the relations of throne pretenders with the Russian authorities. 

The study of the Persian letters of Matenadaran allowed us to reveal new facts about 

the Russian-Iranian relations, about the policy pursued by the Iranian and Russian 

authorities towards Yerevan khanate. 

The second subchapter examines the policy of Turkish, Russian and Georgian 

powers for the predominance over Yerevan khanate during the period following 

Georgievsk Treaty. 

The tax and other terms used in the Persian documents and thesis are explained 

in the appendix. 


